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عضو  انجمن  صنفی مدیران رسانه  و شرکت تعاونی مطبوعات کشور

رویداد

رهبر معظم انقلاب اسلامی صبح دیروز در دیدار جمعی از خانواده های شهيدان دفاع 
مقدس و مدافع حرم و دفاع از مرزها و امنيت، بازآفرینی روحيه شجاعت و شهادت در 
نسل جوان مؤمنِ انقلابی امروز را »معجزه انقلاب« برشمردند و با دعوت مردم و جوانان 
و همچنين مسئولان به بيداری و هوشياری در مقابل توطئه های جبهه استکبار و در 
رأس آن آمریکا، گفتند: همه باید تلاش خود را برای تقویت اقتصاد کشور و توليد ملی 
مضاعف کنند و مسئولان نيز باید مراقب باشند تا فریب ظاهرسازی و زبان بازی دشمن 

را نخورند و دشمن خبيثی که از در بيرون شده است، از پنجره وارد نشود.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشــاره به کلام امام بزرگوار مبنی بر این که »ملتی که 
شهادت دارد، اســارت ندارد«، تأکيد کردند:   ملتی که به استقبال خطر رفتن در راه 
خدا و شهادت در راه او را، سعادت و یک موفقيت بزرگ می داند، هيچ نيرویی توانایی 

ایستادگی در مقابل آن را ندارد و آن ملت همواره برنده است و پيش خواهد رفت.
حضرت آیت الله خامنه ای ملت ایران را نمونه بارز این تفکر دانستند و افزودند: این که 
ملت ایران در طول ۴۰ سال گذشته در راه بسيار پرُ خطر و پرُ زحمت خود در مقابل همه 
قدرتمندان ظالم ایستاد و آنها نتوانستند هيچ غلطی بکنند به دليل اعتقاد به شهادت و 

این سرنوشت افتخارآميز است.
ایشان استمرار این تفکر و روحيه در جوانان انقلابی را نشانه رویش های چند برابری 
انقلاب در مقابل ریزش ها خواندند و خاطرنشان کردند: امروز جوان مؤمن و انقلابی با 
همان روحيه جوانان اول انقلاب و روحيه شــهيدان همت و خرازی و دیگر بزرگان به 
وسط ميدان می آید و با احساس مسئوليت و شجاعت همچون ستون انقلاب، در مقابل 
دشمن می ایستد و به استقبال شهادت می رود، و این معجزه نظام جمهوری اسلامی 

است که توانسته این روحيه فولادین را بازآفرینی کند و استمرار دهد.
آیت الله خامنه ای خاطرنشان کردند: برخلاف تحليل های بی ربط برخی افراد کج فهم 
و دلبسته به غرب، جمهوری اسلامی نيرومند و توانا است و این قدرت به واسطه معنویت 
و فکر و تلاش انسان های فداکار و ایمان جوانان و خانواده های شهدا به دست آمده است.

ایشان با اشاره به تحرکات و اقدامات دو سال اخير آمریکایی ها به ویژه وضع تحریم های 
همه جانبه و کمک به دشمنان گوناگون ایران، نقشــه های آنها را لو رفته خواندند و 
تأکيد کردند: هدف آنها این بود که به وسيله تحریم و اقدامات ضدامنيتی، در کشور 
دودستگی، اختلاف و جنگ گروه ها به وجود آورند و عده ای را به خيابان ها بکشانند و نام 

آن را هم »تابستان داغ« گذاشته بودند اما به کوری چشم دشمنان، تابستان امسال یکی 
از بهترین تابستان ها بود.

رهبر انقلاب اسلامی همچنين با اشاره به اظهارات مقامات آمریکایی مبنی بر این که 
جمهوری اسلامی »چهل سالگی« خود را نخواهد دید، گفتند: ملت ایران با استحکام 
تمام ایستاده است و به توفيق الهی در ۲۲ بهمن، چهلمين سالگرد انقلاب اسلامی را با 

شکوه بسيار بيشتر از سال های قبل برگزار خواهد کرد.
ایشان، صهيونيست ها و مرتجعين منطقه را شریک آمریکا در توطئه و دشمنی با ملت 
ایران دانستند و تأکيد کردند: البته ما قوی تر از آنها هستيم زیرا تاکنون نتوانسته اند در 

مقابل جمهوری اسلامی، هيچ غلطی بکنند و از این پس هم نخواهند توانست.
رهبر انقلاب اسلامی در عين حال تأکيد کردند: نباید لحظه ای غافل شد و همه باید 
بيدار و هوشيار باشند. توصيه من به ملت ایران به ویژه جوانان و مجموعه های گوناگون 
کشور اعم از همه صنوف و جریان های سياســی این است که مراقب باشند ميدان را 
برای دشمن آماده نکنند زیرا اگر غافل شویم، همان دشمن ضعيف، زهر خود را خواهد 

ریخت.

بدرود»باباپیکاسو«
امیرهاتفینیا
روزنامهنگار

ایــن روزها مــدام از درگذشــتگان نوشــته ام. 
آدم ها انگار کم طاقت شــده اند؛ زوری برای ماندن 
نمی زنند؛ با  دهن کجی به دنیا و متعلقاتش، لباس 

می پوشند و خداحافظی می کنند. 
اصلا فکرش را هم نمی کردم »باباپیکاسو« قصد 
رفتن کرده باشد. او عاشــق زندگی بود. نوشیدنِ 
یک  پِپسی در گرمای جزیره هرمز را دوست داشت. 
راحت گرفته بود. خانه اش به تازگی بازسازی شده 
بود  و این برایش »همه چیز« بــود. او این خانه را 
با چشم هایی از همیشه بیناتر می دید؛ چشم هایی 

که  زندگی کردن را دوست می داشت. 
 »باباپیکاســو« تخیل مهربانانه ای داشــت. او با 
همین ذهــن و خیال، رنج ها و آیین هــا را بر دیوارِ 
خانه  اش بــه تصویر می کشــید. »باباپیکاســو« 
راوی درد بر ســیمان های ســفیدِ خانــه اش بود؛ 
دیوارهایی که حالا  قصه آدم ها و جزیره اند. محسن 
با دیوارهای خانه کوچکــش حرف می زد. دیوارها 
صــدای محســن را می  شــنیدند؛ همان طور که 

محسن صدای دیوارها را می شنید.  
 »باباپیکاسو« جزو نقاشان خود آموخته ای است 
که بدون آموزش و کلاس پیش رفته اند و می توانند 
با  یک قلم روی ســطح های مختلف با مردم ارتباط 
بگیرند. آنقدر که حالا کنار تمام جاذبه های طبیعی 
و  شگفت انگیزِ هرمز نام و خانه »محسن اسلامی« 
به عنوان یکی از جاذبه های جزیره دیده می شــود. 
اما  دریغ که دیگر خودِ محســن نیست تا با هیجان 

و علاقه روی طرح های خانه اش توضیح بدهد:    
 »اینی که می بینید در 14ســالگی شروع به کار 

کردم.« 
 »اینی که می بینید در 19سالگی ازدواج کردم.« 

 »اونی که می بینید عروسیِ خودمه.« 
 »اینم مال کمپه؛ زمانی کــه دنبال چیزهای بد 

افتاده بودم.« 
 »اینم که می بینید محیط معتادهاس.« 

 »اینم که می بینید وارد جبهه شدم.« 
 »اینم پســرِ بی تربیتیه که به یک دختر شماره 

میده.« 
محســن رفت؛ اما خانه پُر از نقاشــی و قصه اش 
هســت. هوای این خانه را داشته باشــیم. بدرود 

  »باباپیکاسو«. 

یادداشت

رقممهریه
درزندگیقانونگذاران

خانه ملت در گزارشی سراغ مهریه نمایندگان 
مجلس رفته اســت. مهریه ای که در ابتدای این 
گــزارش تصویری عــده ای از گفتنــش امتناع 
می کنند، امــا درنهایت تعــدادی از نمایندگان 
میزان آن را بیان می کنند.  غلامحسین سبحانی، 
نماینده مردم سبزوار مهریه همسرش را 50سکه 
طلا در  سال 1366 عنوان می کند. مهریه پروانه 
سلحشــوری، نماینده تهران 500 هــزار تومان 
پول و 50 مثقال طلاست. مجتبی ذوالنور هم که 
 ســال 64 ازدواج کرده است، مهریه همسرش را 
150 هزار تومان عنوان می کند. مهرداد لاهوتی 
 ســال62 ازدواج کــرده و 100 هــزار تومان را 
به عنوان مهریه همسرش اعلام می کند و پروانه 
مافی هم که  ســال 57 ازدواج کرده، تعداد 313 
سکه به عنوان مهریه اش داشته اســت.  اما نادر 
قاضی پور نماینده مردم ارومیه مهریه همسرش 
را 114سوره قرآن کریم عنوان کرد و در پاسخ به 
مصاحبه کننده که چه کسی این مهریه را انتخاب 
کرد، گفت: »خودم. من زن می گیرم باید خودم 

انتخاب کنم!«

بازآفرینیروحیهشهادتدرنسلجوانامروز
معجزهانقلاباست

ماجرای کلاهبرداری ناکام از بابک زنجانی

رفاقتخطرناک
در زمان رســيدگی بــه پرونده بابــک زنجانی 
چندین بار نام حميد باقری درمنی نيز در جلسات 
دادگاه مطرح شد که از رابطه صميمی  این دو فرد با 
یکدیگر خبر می دهد . در جریان رسيدگی به پرونده 
بابک زنجانی نام حميــد باقری درمنی نيز مطرح 
شده اســت که  پيگيری های صورت گرفته در این 
زمينه نشان می دهد این دو روابط خوبی با یکدیگر 

داشته اند.
خبرگزاری تســنيم نوشــته که بابک زنجانی 
در یکی از روزهای قبل از بازداشــت و دستگيری 
مشــغول به بازی بيســبال بوده که حميد  باقری 
درمنی بــا او تماس می گيــرد و از وی می خواهد 
هرچه ســریع تر همدیگر را ملاقات کنند و خود را 
به محلی که بابک  زنجانی حضور داشت، می رساند. 
و به او می گوید که »همين حالا باید با من به ملاقات 
 یک نفر بيایی که سرنوشــت و آینده تو در دستان 
اوســت.« درمنی حتی به زنجانی اجازه نمی دهد 
لباس های ورزشــی اش را عوض کنــد  و با همان 
لباس بيســبال به همراه وی با جایــی که درمنی 
مدنظر داشته است، می رود. حميد باقری درمنی 
پس از گذر از چند کوچه و  خيابان جلوی خانه ای 
در یکی از محله های خوش آب وهوای تهران توقف 
می کند که بعدها مشخص می شود این خانه متعلق 
به یکی  از دوستان درمنی بوده است .   جلسه سه نفره 
آغاز می شود؛ باقری درمنی ریاست جلسه سه نفره 
را به عهده می گيرد و خطاب بــه بابک  زنجانی و از 
قول نفر سوم حاضر در جلسه می گوید: »به زودی 
بازداشت خواهی شــد اما من برای دور کردن تو از 
این مخمصه  آمده ام، باید برای این کار حق الزحمه 
دوســتمان را با یک چک 1۰ميلياردی پرداخت 

کنی .«
بابک زنجانی کــه از این موضــوع حيرت زده 
می شود بحث بازداشت خود را کلا انکار می کند و 
می گوید:»بازداشت نخواهم شد،  بنابراین پولی هم 
پرداخت نمی کنم چه نقد چه چک .   باقری درمنی 
بدون توجه به حرف هــای زنجانی چکی به مبلغ 

1۰ ميليارد کشيده و  به فرد سوم می دهد .«
بابک زنجانی تا مدت ها بعد از آن ملاقات آزاد بوده 
است و این موضوع نشــان می دهد این قرار صرفا 
صحنه آرایی نمایشی از سوی  باقری درمنی برای 
آغاز کليد خوردن سناریوی یک کلاهبرداری بزرگ 
بوده است .   با برگزاری جلسات بازپرسی و جلسات 
دادگاه  حالا درمنی مدعی شده است بابک زنجانی 
1۰ ميليارد پول به او بدهکار است، اما بررسی های 
اطلاعاتی نشان می دهد فرد مورد  اشاره )نفر سوم( 
به هيچ عنوان صاحب چنين پولی نه در حســاب 
خود و نه در حساب افراد وابسته به خودش نشده، 
یعنی اصلا  چک وصول نشــده است و سلطان قير 
و بدهکار بزرگ بانکی یعنی باقری درمنی نقشه ای 
کشيده بوده تا بدین طریق مقدمه یک  کلاهبرداری 
بزرگتر را از کلاهبــردار بزرگ بابک زنجانی فراهم 
کند که گویا به نتيجه نرســيده اســت .  بر اساس 
اطلاعات رسيده، همچنين بعد از بازداشت بابک 
زنجانی، باقری درمنی به منظور آزادی زنجانی به 
مرجع قضائی مراجعه  و اعلام می کند هر چقدر لازم 
باشد حاضر است وثيقه بگذارد تا بابک زنجانی آزاد 
شود، اما مقام قضائی با توجه به وضع پرونده  بابک 

زنجانی پذیرفتن هرگونه وثيقه را رد می کند . 

 

دیروز معــاون ارتباطات و پیگیری قانون اساســی 
معاونــت حقوقــی نهــاد ریاســت جمهوری از تهیه 
پیش نویس لایحه رفرانــدوم محلی خبر داد. علی اکبر 
گرجی گفت: »در اصل 59 قانون اساسی برپایی رفراندوم 
اشاره شده است و بر اســاس آن در مسائل بسیار مهم 
اقتصادی، سیاسی، اجتماعی و فرهنگی ممکن است 
اعمال قوه مقننه از راه همه  پرســی و مراجعه مستقیم 
به آرای مردم صورت گیرد؛ اما رفراندوم محلی مختص 
شهر یا روستایی مشخص اســت. بر اساس این لایحه 
پیشنهادی، ایده این اســت که مردم بتوانند از شورای 
شهر یا روستا برای یک موضوع خاص و مهم درخواست 
برگزاری رفراندوم داشته باشــند؛ به  طوری که درباره 
اجرای یــک پروژه یا این موضــوع مهم تصمیم گیری 
کنند.« او در حرف هایش به نقش شوراهای شهر و روستا 
در تدوین این پیش نویس به ویژه شــورای شهر تهران 
هم اشاره کرد. زهرا نژادبهرام، عضو شورای شهر تهران 
یکی از کسانی است که از جلسه بررسی پیش نویس این 
لایحه حضور داشته است. او به سوالات »شهروند« در 

این مورد جواب داد.
  این کــه مــردم در مورد اداره شــهرها و 
روســتاهای محل سکونتشان نقش مستقیم 

داشته باشند، چقدر اهمیت دارد؟
اول این را بگویم که وقتی پیش نویس لایحه رفراندوم 
محلی به ما ارایه شد، اعضای شورای شهر خیلی از آن 
استقبال کردند. در آن جلســه به ویژه خانم های شورا 
حضور بســیار پررنگی داشــتند و نظرات کارشناسی 
زیادی هم ارایه دادند. ما فکر می کنیم که  اگر مردم در 
اداره امور مربوط به شهر و روستایشان مشارکت بیشتری 
داشته باشــند، چندین اثر خواهد داشت، یکی این که 
همدلی و مســئولیت پذیری را در آنها تقویت می کند. 
این طــور نخواهد بود که آنها هر چهار  ســال یک بار به 
نماینده هایشــان رأی بدهند و تمام. مشارکت مردم 
می تواند گره از بســیاری از مشکلات باز کند و همدلی 
و همراهی آنها در اداره شهر را افزایش دهد ضمن این که 
به شفاف تر شــدن فرآیند ها و همچنین بازتاب نظر و 
خواســته مردم در تصمیم ها کمک زیادی خواهد شد. 
فکر می کنم که این قدم بســیار بزرگی برای افزایش 

مشارکت مردم اســت و از آن دست لایحه ها است که 
می توانــد در تاریخ ماندگار شــود و نقطه عطفی برای 

بسیاری از تصمیم گیری ها باشد.
  بعضی هــا اعتقاد دارند کــه چنین کاری 
می تواند حاشــیه های زیادی داشته باشد و از 
طرفی هزینه زیادی هم روی دســت مدیریت 

شهری و روستایی بگذارد.
حاشیه ها را به  هر حال باید مدیریت کرد. نمی شود که 
به خاطر ترس از حاشیه ها قید یکی از مهمترین ارکان 
اداره مملکت یعنی مشــارکت مردم را بزنیم. اگر همه 
مسئولان دم از اهمیت مشــارکت مردم می زنند، باید 
به این باور برسند که نباید حرف هایشان در حد شعار 
باقی بماند بلکه باید رنگ و بــوی عملیاتی به خودش 
بگیرد؛ قانون اساسی چنین ظرفیتی دارد و باید از این 
ظرفیت استفاده کرد. هزینه اجرای چنین تصمیمی 
هم نمی تواند مشکل ســاز باشــد، بالاخره اگر قرار به 
اجرای این تصمیم باشد، اعتبارات لازم برای آن هم در 
بودجه مدیریت شــهری دیده خواهد شد؛ همان طور 
که در بودجه سالانه کشور رقمی به برگزاری انتخابات 

اختصاص پیدا می کند. 
  یکی از مسائلی که خیلی ها به محض شنیدن 
اســم این لایحه درباره اش حرف می زنند، این 
است که ممکن اســت چنین قانونی به ابزاری 
برای سیاسی کاری یا داغ شدن برخی بحران ها 
تبدیل شود، آیا به این بعد ماجرا هم توجه شده 

است؟
ببینید به  هر حال در کشور ما همه چیز سیاسی است؛ 
مگر این که خلافش ثابت شود اما باید ببینیم که بقیه 
کشــورها چه کار می کنند؟ در قانون اغلب کشورهای 
دموکراتیک نظرخواهی مستقیم از مردم وجود دارد حالا 
یک کشوری این نظرخواهی را منوط به تصمیم های 

اساسی می کند و یک کشوری مانند سوییس برای 
اعطای یارانه به شاخ گاو هم نظر مستقیم مردم را 
می خواهد. ما هم باید از یک جایی شروع کنیم و چه 
جایی بهتر از نظرخواهی از مردم در مورد مسائل 
مربوط به شهر و روســتای محل زندگیشان؟ 
سال ها است که گفته می شود مدیریت شهری 

باید جدا از مسائل سیاسی و جناح بندی ها کارش را بکند 
و ما باید برای رسیدن به این نقطه تلاش کنیم.

  معاون ارتباطات و پیگیری قانون اساســی 
معاونت حقوقی نهاد ریاســت جمهوری گفته 
که مردم می توانند در مورد مســائل مختلف 
درخواســت برگزاری رفراندوم محلی بدهند، 
مکانیزم برگزاری این پرســمان به چه شکل 

خواهد بود؟
اتفاقا یکی از مسائل بحث برانگیز در مورد این لایحه 
در جلسه بررسی آن همین موضوع مکانیزم برگزاری 
بود که هنوز هم در حال بررســی است؛ اما می توان به 
چند مدل برای این کار رســید مثلا مردم می توانند با 
جمع آوری امضا در شهرهایی که جمعیت زیادی ندارند 
و یا از طریق نماینده هایشــان در شهرهایی با جمعیت 
بیشتر درخواســت برگزاری پرسمان بدهند و یا قانون 
می تواند تعیین کند که پرسمان در مورد چه مسائلی 
قابلیت اجرا دارد. اینها جزییاتی است که وقتی لایحه به  
طور کامل تدوین شد، می توان درباره اش بحث کرد اما 
فعلا باید گفت که کلیت این لایحه به قدری باعث افتخار 

است که می تواند منشأ تحولات بزرگی باشد.

پيش نویس لایحه رفراندوم محلی تدوین شد

گامبزرگبرایمشارکتمردم
   ایده این است که مردم بتوانند از شورای شهر یا روستا برای یک موضوع خاص و مهم درخواست برگزاری رفراندوم داشته باشند؛ زهرا نژادبهرام، عضو شورای شهر تهران می گوید:  اگر همه مسئولان 

دم از اهميت مشارکت مردم می زنند، نباید حرف هایشان در حد شعار باقی بماند بلکه باید رنگ و بوی عملياتی به خودش بگيرد؛ قانون اساسی چنين ظرفيتی دارد و باید از این ظرفيت استفاده کرد
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محمود واعظی، رئيس دفتر رئيس جمهوری در پاسخ به این پرسش که چرا قيمت اجناس در بازار با کاهش 
قيمت دلار کاهش پيدا نکرده است، گفت: »این حرف درست است و ما این حق را به مردم می دهيم و خودمان 
هم بر این باور هستيم. هفته  گذشته رئيس جمهوری، وزیر صنعت، معدن و تجارت را مامور کرد تا این کار را 
دنبال کند. سازمان حمایت از مصرف کننده نيز در این زمينه  مسئوليت دارد.« او گفت: »چهار توليد کننده 
لوازم خانگی اعلام کرده اند که 15 درصد کاهش قيمت دارند و در مورد آجيل و خشکبار هم گفته می شود که 
قيمت ها کاهش داده می شود. ما معتقد هستيم قيمت اجناسی که بی جهت بالا رفته است، باید پایين بياید. ما 

با شما هم عقيده هستيم.«

محمود واعظی خبر داد:  

وزیرصمت
مامورپیگیری
ارزانی
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و  سـنگين  یـا  بـزرگ  اشـيای 
همچنيـن ظروف شيشـه ای ، ظروف 
چينی و سـایر اشـيای شکسـتنی 
و ظـروف حـاوی مـواد خوراکـی و 
شـيميایی  را در قفسـه های پایيـن 

کابينـت و کمـد قـرار دهيـد.
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